

[Text]

early sixties for expanded markets. You were not excluded from markets, but you would get perhaps 12 barrels a day out of a well when it could produce 100 barrels a day. It was uneconomic and you were not getting the cash flow, and you could not carry on and explore. You were effectively reduced to a caretaker operation.

Senator Buckwold: In the natural gas field area even today this is a very real thing.

Mr. Porter: That is where we are right now.

Senator Buckwold: If you do not happen to be on a pipeline, and there is limited demand for surface products, you could very effectively be shut right out of the market.

Mr. Porter: That is, in fact, what is happening now. It is not a question of the majors versus the independents. It is a question of lack of market development.

Senator Connolly (Ottawa West): It is not a matter of competition policy.

Mr. Porter: No.

Senator Buckwold: In the natural gas fields in Alberta, for example, are there government regulations which would allow everybody that is on a pipeline to get into that pipeline even if the field was controlled by a major? Is it a pro rata input?

Mr. Porter: No, there is no pro-ration at the moment in respect to natural gas production in Alberta.

Senator Buckwold: Therefore, an independent could find himself, even if he was right on a pipeline, not being able to sell into that market?

Mr. Porter: That is right, but that is not the problem of a major versus an independent. It is a problem of lack of market development.

Senator Buckwold: Except that it is also a competition concern.

Mr. Porter: There is a lack of availability of market opportunity.

Mr. Cowling: Production would be best dealt with by regulation.

Senator Connolly (Ottawa West): It is the delivery end of the pipeline which cannot get into the market?

Mr. Porter: We find many instances right now, both with the independents and some of the majors who have natural gas production capability, that because of the lack of market they cannot sell it.

The Deputy Chairman: Honourable senators, the two counsel to my left would like your permission to ask our witnesses here some questions. If you look at the appendix to your brief, (a) to (g) are listed. They are particularly interested in (a) and (b). It is at the table of contents at the beginning. The details are, of course, in the appendix.

[Traduction]

50 et au début des années 60 pour développer les marchés. Les sociétés indépendantes n'étaient pas chassées des marchés, mais elles n'obtenaient peut-être que 12 barils par jour alors qu'elles pouvaient en produire cent. Ce n'était pas rentable, les marges bénéficiaires étaient inexistantes et l'entreprise ne pouvait plus continuer à explorer. Elle était effectivement réduite à une exploitation minime.

Le sénateur Buckwold: C'est à peu près la même chose aujourd'hui pour le gaz naturel.

M. Porter: Exactement.

Le sénateur Buckwold: Si on n'est pas relié à un gazoduc et que la demande pour les produits à ciel ouvert est limitée, on peut être très facilement exclu du marché.

M. Porter: C'est effectivement ce qui se passe actuellement. Le problème, ce n'est pas un conflit entre les grandes sociétés et les producteurs indépendants, mais plutôt le manque d'expansion du marché.

Le sénateur Connolly (Ottawa-Ouest): Ce n'est pas la politique de la concurrence.

M. Porter: Non.

Le sénateur Buckwold: En ce qui concerne les gisements de gaz naturel de l'Alberta, par exemple, y a-t-il des règlements gouvernementaux permettant à quiconque de participer à l'exploitation d'un pipe-line même si un gisement est contrôlé par une grande société? Existe-t-il une formule de participation au prorata?

M. Porter: Pas dans le moment, en ce qui concerne la production de gaz naturel en Alberta.

Le sénateur Buckwold: Il serait donc possible qu'un producteur indépendant ne puisse, même s'il participe à l'exploitation d'un pipe-line, écouler son produit sur le marché?

M. Porter: C'est exact, mais le problème, ce n'est pas une grande société contre un producteur indépendant. C'est plutôt le manque d'expansion du marché.

Le sénateur Buckwold: Mais c'est également la concurrence.

M. Porter: Il y a un manque de débouchés.

M. Cowling: Il faudrait idéalement réglementer la production.

Le sénateur Connolly (Ottawa-Ouest): Est-ce pour le produit livré par pipe-line qu'on ne trouve pas de débouchés?

M. Porter: Il y a actuellement de nombreux producteurs indépendants et certaines grandes sociétés productrices de gaz naturel qui ne peuvent vendre leurs produits en raison du manque de débouchés.

Le vice-président: Honorables sénateurs, les deux conseillers à ma gauche aimeraient, avec votre permission, poser quelques questions à nos témoins. Les rubriques de a) à g) figurent en annexe au mémoire. Ce qui les intéresse particulièrement, ce sont les rubriques a) et b). Vérifiez dans la table des matières au début du mémoire. Évidemment, les détails se trouvent en annexe.